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Komise 22. května navrhla doporučení 
pro jednotlivé země a stanoviska ke 
konvergenčním programům/programům 
stability pro rok 2017, v nichž členským 
státům dává individuální pokyny k hos-
podářské politice na následujících dva-
náct až osmnáct měsíců.  
Kontext 

Doporučení jsou každoročně vydávána 
v rámci procesu koordinace hospodář-
ských politik evropského semestru. V úno-
ru 2017 představila Komise v rámci 
tzv. zimního balíčku evropského semestru 
pro rok 2017 zprávy o jednotlivých ze-
mích, v nichž prezentovala svůj podrobný 
rozbor hospodářské a sociální situace v 
každém ze členských států. Ty v reakci na 
tyto výzvy a loňská doporučení Komisi 
odeslaly do konce dubna 2017 své ná-
rodní programy reforem a konvergenční 
programy, respektive programy stability. 
Předložená doporučení jsou výsledkem 
konzultací Komise s národními vládami 
a parlamenty, sociálními partnery a další-
mi zainteresovanými stranami. 
Klíčové body 

Pokud jde o doporučení pro jednotlivé 
země, dosáhly členské státy postupně 
určitého pokroku průměrně u dvou ze tří 
doporučení. Tempo a hloubka provádění 
doporučení se však u jednotlivých člen-
ských států liší. K nejvýraznějšímu reform-
nímu pokroku došlo v oblastech „fiskální 
politika a správa fiskálních záležitostí“ a 
„finanční služby“, jež byly v nedávných 
letech značně problematické, a také 
u aktivních politik na trhu práce. Mezi 
oblasti, v nichž byl zaznamenán nejmenší 
pokrok, patří hospodářská soutěž v sekto-
ru služeb a podnikatelské prostředí.  
Dokumenty zohledňují také postup v pří-
padě makroekonomických nerovnováh. 
V případě Itálie, Kypru a Portugalska, 
které se potýkaly s nadměrnými makroe-
konomickými nerovnováhami, Komise do-
spěla k závěru, že pokud tyto tři ze-
mě v plném rozsahu provedou reformy 
uvedené v doporučeních, neexistují v sou-
časnosti analytické důvody k tomu, aby se 
daný postup musel zintenzivnit. 
Komise doporučuje, aby byl v přípa-
dě Chorvatska a Portugalska ukončen 
postup při nadměrném schodku. Náprav-
ná složka Paktu stability a růstu by se 
pak vztahovala už jen na čtyři členské 
státy – v roce 2011 to bylo 24 zemí. 
Komise rovněž přijala zprávy o Belgii 
a Finsku, v nichž zkoumá dodržení dluho-
vého kritéria podle Smlouvy. V případech 

obou zemí závěr zní, že dluhové kritérium 
by mělo být v současnosti považováno za 
splněné. U Belgie je tento závěr podmí-
něn tím, že v roce 2017 přijme dodateč-
ná fiskální opatření v zásadě zajišťující 
korekci směrem k dosažení střednědobé-
ho cíle (posuzováno společně v letech 
2016 a 2017). V případě Finska se kon-
statuje, že klíčový význam pro zlepšení 
vyhlídek na růst ve střednědobém hori-
zontu a zlepšení fiskální udržitelnosti má 
urychlené přijetí a provedení strukturál-
ních reforem zvyšujících produktivitu a 
nabídku pracovních sil. 
Pokud jde o Itálii, Komise potvrzuje, že 
požadovaná dodatečná fiskální opatření 
pro rok 2017 byla provedena, a proto se 
má za to, že k dodržení dluhového krité-
ria v této chvíli nejsou třeba další kroky. 
Rumunsku adresovala Komise varování 
týkající se výrazné odchylky od korekce 
směrem k dosažení střednědobého roz-
počtového cíle v roce 2016. Komi-
se doporučuje Radě, aby vydala pro Ru-
munsko doporučení, aby v roce 2017 
podniklo vhodná opatření k nápravě této 
výrazné odchylky. Tento postup rámce 
pro správu ekonomických záležitostí EU je 
uplatňován vůbec poprvé. Orgánům dané 
země dává příležitost přijmout nápravná 
opatření, a vyhnout se tak zahájení postu-
pu při nadměrném schodku. Na základě 
posouzení programů stability z roku 2017 
Komise navrhuje přiznat Litvě a Fin-
sku požadovanou flexibilitu. 
Východiska pozice ČR  
Vláda ČR považuje proces evropského 
semestru za vhodný a funkční nástroj ko-
ordinace hospodářských politik, který 
přispívá ke konvergenci v rámci EU. Oce-
ňuje kontinuální úpravy evropského se-
mestru učiněné v posledních letech, zejmé-
na ty, které mají za efekt prohlubování 
vzájemného dialogu členských států 
a Komise o strukturálních reformách a 
jejich hodnocení. Obecně ČR považuje 
současný rámec za vyhovující a přinášející 
výsledky.  
Předpokládaný další vývoj 
Komise vyzve Radu, aby potvrdila navr-
hovaný přístup a přijala formulovaná do-
poručení pro jednotlivé země. Členské 
státy pak budou vyzvány, aby je plně 
a včas provedly. Posledním krokem bude 
provedení v členských státech, které by 
měly vydaná doporučení promítnout 
do svých vnitrostátních hospodářských 
a rozpočtových politik na období 2017–
2018. /P. Šťastná/ 
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Komise adresuje letos Česku jenom dvě doporučení > Komise 

Revidovaná politika sousedství > Komise 

Evropská politika sousedství byla revidována v roce 
2015 s cílem reagovat na nové výzvy v důsledku mě-
nící se situace v sousedních zemích. Nejnovější zpráva 
(JOI N(2017) 18) popisuje výsledky nového přístupu 
založeného na diferenciaci, společné odpovědnosti a 
flexibilitě.  
Klíčové body 

Společná zpráva Komise a vysoké představitelky o pro-
vádění revidované Evropské politiky sousedství potvrzuje 
ústřední úlohu této politiky při vytváření podmínek pro 
stabilizaci zemí v sousedství EU, jež byla v přezkumu 
označena za hlavní prioritu. Po provedení přezkumu se 
Evropská politika sousedství zaměřuje na zajiště-
ní diferencovaného přístupu k partnerům se zohledněním 
různých ambicí každé země, sdílenou odpověd-
nost založenou na potřebách partnerských zemí i 
na zájmech EU a na větší flexibilitu při využívání nástrojů 
EU. Jeho rysem též je, že vztahy s jednotlivými zeměmi se 
v nadcházejících letech soustředí na dohodnuté oblasti 
společného zájmu. 
V tomto novém politickém rámci projevuje EU větší flexi-
bilitu a citlivost vůči partnerům. Flexibilita při čerpání 
finančních prostředků EU se zvýšila díky využívá-
ní svěřeneckých fondů, které urychlí poskytování finanční 
pomoci, a také díky většímu kombinování zdrojů financo-

vání a lepšímu společnému programování s členskými stá-
ty. Svoji roli hraje i užší koordinace s mezinárodními fi-
nančními institucemi a vytvoření nové flexibilní rezervy pro 
rychlou reakci na krizové situace a změny okolností. 
V rámci revidované Evropské politiky sousedství byla 
uvolněna značná podpora na reformy ve čtyřech priorit-
ních oblastech: (i) řádná správa věcí veřejných, demokra-
cie, právní stát a lidská práva; (ii) hospodářský rozvoj pro 
stabilizaci; (iii) bezpečnost; (iv) migrace a mobilita. 
Revidovaná politika se podstatně více zaměřuje na otáz-
ky bezpečnosti. EU vypracovala programy reforem bez-
pečnostního sektoru na východě a na jihu a významně po-
kročila v boji proti terorismu a předcházení násilnému ex-
tremismu. Zároveň zintenzivnila úsilí o potírání organizo-
vané trestné činnosti a posílení spolupráce v oblasti spo-
lečné bezpečnostní a obranné politiky.  
Také problematika uprchlické krize a nelegální migra-
ce stojí nadále na předním místě politického programu. 
K ucelené koncepci patří snaha řešit základní příčiny mi-
grace za účelem omezení nelegální migrace, podporovat 
legální migraci a mobilitu a účinně spravovat hranice, při-
tom však chránit právo občanů EU na volný pohyb v rámci 
EU. 

/Pokračování na s. 3/ 

 

Dne 22. května Komise zveřejnila každoroční doporu-
čení členským státům, která mají sloužit jako vodítka 
pro provádění hospodářských reforem v nadcházejícím 
období. Ve srovnání s původními sedmi doporučeními 
z roku 2013 Česká republika letos obdržela pouhá dvě 
doporučení (KOM(2017) 503). 
Kontext 

Komise představila doporučení členským státům na příš-
tích 12 měsíců, která jsou nedílnou součástí každoročního 
cyklu evropského semestru. Při letošním hodnocení Evrop-
ská komise vycházela z dlouhodobějšího přezkumu plnění 
doporučení. Proto doporučení většinou směřují k oblastem, 
kde je pokrok relativně pomalý, zato povaha problémů 
dlouhodobá. Současně se také jedná o logickou snahu 
o zachování konzistence doporučení s loňským rokem tam, 
kde problém nebyl plně odstraněn nebo je třeba dalšího 
reformního úsilí pro jeho odstranění. 
Klíčové body 

Podoba letošních doporučení byla předejmuta v únoru 
zveřejněné Zprávě o České republice (tzv. Country re-
port) a lze říci, že obsahově navazují na doporučení 
z minulého roku. Konkrétně Komise České republice dopo-
ručuje: 
(i) Zajistit dlouhodobou udržitelnost veřejných financí s 
ohledem na stárnutí obyvatelstva. Zvýšit účelnost veřej-
ných výdajů, zejména prostřednictvím boje proti korupci a 
neefektivním postupům při zadávání veřejných zakázek.  
(ii) Odstranit překážky růstu, zejména zjednodušením 
postupů pro udělování stavebních povolení a dalším sni-
žováním administrativní zátěže podniků, zavedením klíčo-
vých služeb elektronické veřejné správy, zlepšením kvality 
výzkumu a vývoje a podporou zaměstnanosti skupin, kte-
ré jsou nedostatečně zastoupeny na trhu práce. 

Samotný fakt, že Česká republika letos obdržela pouhá 
dvě doporučení, nejlépe ilustruje skutečnost, že reformní 
kroky vlády se ubírají správným směrem. Jedná se o sig-
nál, že Komise považuje Českou republiku za stabilní eko-
nomiku, která se potýká s minimem problémů ve srovnání 
s ostatními členskými státy. Toto veskrze kladné hodnocení 
se opírá o velmi příznivý ekonomický výkon, který je evi-
dentní při pohledu na aktuální makroekonomickou situaci. 
Východiska pozice ČR  
Vláda ČR oceňuje, že podobně jako v minulém roce se 
Komise ve svých doporučeních zaměřuje na oblasti mající 
vliv na dlouhodobý růst, zaměstnanost a konkurenceschop-
nost a vítá, že formulace doporučení klade důraz na cíle, 
nikoliv na prostředky k jejich dosažení. Jako podporu své-
mu reformnímu úsilí ČR vnímá skutečnost, že Komise upusti-
la od doporučení týkajících se posílení fiskálního rámce, 
odstranění překážek investic v oblasti energetiky, zvýšení 
atraktivity učitelské profese a zvýšení inkluze ve vzdělá-
vání, a že pro letošní rok nenavrhla žádné doporučení 
zcela nové. Vláda obecně souhlasí se zněním letošních 
doporučení.   
Předpokládaný další vývoj 
Přestože doporučení nejsou právně závazná, ČR již podni-
ká kroky k jejich, neboť se jedná o opakující se doporuče-
ní, která jsou v souladu s prioritami programového prohlá-
šení vlády i Národního programu reforem ČR 2017. 
V průběhu června budou doporučení projednávána 
v příslušných formacích Rady a jejich poradních orgánech 
a také Evropskou radou, aby mohla být v červenci schvá-
lena Radou pro hospodářské a finanční záležitosti.  
/A. Dupalová/ 
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Východiska pozice ČR 

Vláda ČR vnímá evropskou politiku sousedství jako jeden 
z hlavních nástrojů EU v oblasti vnějších vztahů, jehož 
smyslem je prostřednictvím politického dialogu a spolu-
práce v konkrétních sektorových oblastech posílit vzájem-
né vztahy a usilovat o rozšíření zóny stability a prosperity 
v regionech bezprostředně sousedících s EU. Proto se zto-
tožňuje s principy revize, tj. s principy větší diferenciace, 
lepšího zaměření spolupráce, větší flexibility a nutnosti 
výrazného prohloubení vlastnictví k programům spoluprá-
ce. 

Vláda podporuje politiku jako celkový rámec pro vztahy 
s partnery. Současně vždy oceňovala význam obou jejích 
regionálních dimenzí, tj. Východního partnerství i Jižního 

sousedství. Je třeba mít na paměti vyváženost obou di-
menzí a neupřednostňovat jednu před druhou. Vláda také 
vítá stále větší důraz na oblast bezpečnosti. 

Předpokládaný další vývoj 

Zpráva má být podkladem pro politickou diskusi v rámci 
příprav na zasedání Rady přidružení anebo podobných 
akcí na vysoké úrovni pořádaných s partnerskými zeměmi. 

/M. Nemkyová/ 

Jaderný ukázkový program > Komise 

Komise vydala zprávu o jaderném ukázkovém progra-
mu (KOM(2017) 237), která je první takovou zprávou 
od havárie v jaderné elektrárně Fukušima Daiiči 
v březnu 2011 v Japonsku. Sdělení o jaderném ukáz-
kovém programu (PINC) bylo vypracováno na základě 
požadavků článku 40 Smlouvy o Euratomu a nabízí 
přehled investic do všech etap životního cyklu jader-
ných zařízení, které byly uskutečněny v rámci EU, 
zhodnocuje výši dalších nutných investic a mapuje 
prioritní oblasti, které bude nutné dále podporovat. 

Kontext 

Jaderná energie tvoří součást skladby zdrojů energie 
poloviny členských států EU. V zemích, které se rozhodly 
jadernou energii využívat, sehrává důležitou úlohu při 
zajišťování bezpečnosti dodávek elektrické energie. Stra-
tegie Energetické unie a Evropská strategie energetické 
bezpečnosti v této souvislosti zdůrazňují, že členské státy 
musí používat nejvyšší standardy bezpečnosti, ochrany, 
nakládání s odpadem a nešíření a diverzifikovat dodáv-
ky jaderného paliva. Je to jeden ze způsobů dosahování 
cílů rámce politiky v oblasti klimatu a energetiky do roku 
2030.  

EU je v současnosti jednou ze tří velkých ekonomik, které 
vyrábí více než polovinu své elektrické energie z nízkouh-
líkových zdrojů energie (asi 58 %). Sdělení o jaderném 
ukázkovém programu poskytuje základ pro debatu o 
tom, jak může jaderná energie pomoci při dosahování cílů 
EU v oblasti energetiky. 

Klíčové body 

Komise očekává, že kapacita výroby jaderné energie se 
mírně zvýší a měla by se do roku 2050 udržovat na hod-
notách mezi 95 a 105 GWe. V letech 2015 až 2050 si 
investice do zásobování energií v EU vyžádají cca 3,2 až 
4,2 bilionů EUR. Podle odhadů bude více než 50 ze 129 
reaktorů, které jsou v současné době v EU v provozu, do 
roku 2025 trvale odstaveno. Nahrazení většiny stávajících 
jaderných kapacit by si pak vyžádalo investice ve výši 
350 až 450 miliard EUR do nových elektráren. Z informa-
cí poskytnutých členskými státy vyplývá, že dlouhodobé 
provozování stávajících reaktorů si do roku 2050 vyžádá 
odhadem 45–50 miliard EUR. V souvislosti s výstavbou 

nových jaderných zdrojů zmiňuje důležitost standardizace 
kodexů i dodávaných součástí. 

Zpráva Komise se nadále věnuje současnému stavu naklá-
dání s jaderným odpadem, o čemž musí být vedena další 
debata. Zmiňuje ale i zařízení na přepracování paliva ve 
Francii a Velké Británii, která by mohla v této oblasti způ-
sobit zásadní průlom. 

Východiska pozice ČR 

Vláda ČR dlouhodobě podporuje rozvoj jaderné energe-
tiky, stejně tak jako dodržování mezinárodních bezpeč-
nostních standardů jak v tuzemsku, tak i v jiných zemích. 
Ve v roce 2015 schválené aktualizaci Státní energetické 
koncepce je s jadernou energií v energetickém mixu počí-
táno, a dokonce se v dokumentu vláda zavázala podíl 
jaderné energie zvyšovat výstavbou nových jaderných 
zdrojů. Tento postoj byl poté potvrzen i schválením Ná-
rodního akčního plánu rozvoje jaderné energetiky, který 
počítá s výstavbou alespoň jednoho nového bloku 
v jaderné elektrárně Dukovany.  

Jaderná energetika má v ČR výrazný pozitivní vliv na 
zaměstnanost (v jaderných elektrárnách, výzkumných ústa-
vech, dodavatelských společnostech a v přidruženém prů-
myslu pracují desítky tisíc lidí) a na zvyšování vzdělávání 
v technických oblastech. Do budoucna plánuje ČR zvyšovat 
podíl jaderné energie na skladbě energetického mixu až 
na 50 %. Z výše uvedených důvodů je zpráva Komise 
vítaným dokumentem, který jde ruku v ruce s energetickou 
politikou ČR. 

Předpokládaný další vývoj 

Komise v součinnosti s Hospodářským a sociálním výborem 
vydává jaderné ukázkové programy každých několik let. 
Nyní probíhají debaty o usnadnění financování nových 
jaderných zdrojů, posilování a udržování bezpečnostních 
standardů, a konkrétně o problematické výstavbě jaderné 
elektrárny Ostrovec v Bělorusku poblíž Litevských hranic.  

/J. Černohorský/ 
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Evropské jaderné fórum > ČR a EU 

V Praze se 22.–23. května konal již 12. ročník Evrop-
ského jaderného fóra (ENEF). V hostování fóra se kaž-
dý rok střídá Česká a Slovenská republika. Obsahem 
letošního ročníku bylo směřování jaderné energetiky 
v ČR, SR a v Evropě, nakládání s vyhořelým palivem a 
standardizace komponentů jaderných elektráren. Krom 
odborníků na fóru vystoupil i český premiér Bohuslav 
Sobotka, slovenský premiér Robert Fico a komisař pro 
energetiku a klima Miguel Arias Cañete. 
Klíčové body 

Premiér B. Sobotka zdůraznil přínos jaderné energetiky 
nejen pro ČR, ale pro celou EU, připomněl dlouholetou 
tradici tohoto zdroje energie v ČR a pokročilost výzkumu 
a vývoje. Připomněl také, že s jadernou energií počítá ČR 
i do budoucna, což je zakotveno ve strategických doku-
mentech schválených vládou, a zmínil i regionální přínos 
jaderných elektráren v podobě množství pracovních míst, 
podpory technického vzdělávání a infrastruktury.  
Slovenský premiér R. Fico hovořil o výzvách, které nás 
čekají v souvislosti s výstavbou jaderných zdrojů, a ocenil 
spolupráci Komise v těchto otázkách. Slovensko, které je 
na dovozu energetických surovin závislé podobně jako 
ČR, dnes vyrábí asi 55 % své produkce elektrické ener-
gie právě v jaderných elektrárnách. Premiér R. Fico též 
připomněl, že letos uplyne šedesát let od vzniku podniku 
Jadrová elektráreň Jaslovské Bohunice. Vloni slovenská 
strana dokončila proces EIA na výstavbu nové jaderné 
elektrárny v prostoru první česko-slovenské jaderné elek-
trárny v Jaslovských Bohunicích.  

Ministr průmyslu a obchodu Jiří Havlíček v rámci diskuse 
mimo jiné připomněl potřebu vyřešit problém s bezpeč-
ným ukládáním radioaktivních odpadů. V rámci panelové 
diskuze pak s účastníky fóra debatovali například zástup-
ci společnosti ČEZ, Komise, francouzské Arevy, odborníci 
z akademické sféry, neziskových organizací či ředitel 
Správy úložišť radioaktivního odpadu Jiří Slovák. 
Východiska pozice ČR 

Pro vládu ČR je jaderná energie zdrojem, s jehož rozšiřo-
váním počítá i do budoucna. V mnoha zemích EU, stejně 
jako v ČR, je jádro vnímané jako nízkoemisní zdroj ener-
gie, který nám pomůže splnit závazky vyplývající 
z mezinárodních dohod, jakou je například Pařížská do-
hoda, nebo cíle v rámci takzvaného zimního energetického 
balíčku. V mnoha zemích je energie z jádra vnímána i ja-
ko ideální stabilní doplněk k obnovitelným nestálým zdro-
jům energie. Protože není možné ponechat otázku zpraco-
vání vyhořelého paliva a jaderného odpadu na příštích 
generacích, snaží se vláda v této oblasti aktivně jednat a 
nyní probíhá výběr lokalit pro ukládání radioaktivního 
odpadu. 

Předpokládaný další vývoj 
Příští Evropské jaderné fórum se uskuteční v roce 2018 
opět v Bratislavě.  
/J. Černohorský/ 

Výsledky neformální Rady pro zemědělství a rybolov > Rada 

V Bruselu proběhla 11. května Rada EU pro zeměděl-
ství a rybolov. Ministři se věnovali technickým opatře-
ním v oblasti rybolovu nebo otázkám týkajícím se af-
rického moru prasat. Delegaci ČR na jednání Rady vedl 
velvyslanec v  Coreperu I Jaroslav Zajíček. 

Klíčové body 

Rada schválila obecný přístup k návrhu nařízení 
o technických opatřeních v oblasti rybolovu. Jedná o 
klíčový prvek implementace reformované Společné ry-
bářské politiky. Kompromisní znění návrhu nařízení se za-
měřuje na konzistentnost a rovnováhu s dosavadními pra-
vidly, zajišťuje flexibilitu formou regionalizace a umožňu-
je přijímat řešení v budoucnu.  

Na žádost polské delegace byla Rada informována 
o eradikaci afrického moru prasat zejména ve vztahu 
k sousedícím třetím zemím EU, jako je Ukrajina, Bělorusko 
a Moldavsko. Delegace zdůraznily potřebu společného 
mezinárodně koordinovaného přístupu v boji proti této 
nákaze. Komise v tomto ohledu zdůraznila již probíhající 
spolupráci s třetími zeměmi. Také vyzvala členské státy, 
aby zřídily bilaterální projekty spolupráce se sousedními 
zeměmi.  

Švédsko informovalo o konferenci OSN o oceánech, kte-
rá proběhne ve dnech 5. – 9. června v New Yorku. Cílem 
setkání je zvrátit negativní trend ve světových oceánech a 
položit základ pro partnerství, která v budoucnu přinesou 
viditelná zlepšení. Švédsko doufá, že členské státy svými 

závazky přispějí k výsledkům březnové konference na 
Maltě.  

Závěrem Rady informovalo předsednictví a Komise o prů-
běhu ministerské konference ke stavu rybích populací ve 
Středozemním moři, která proběhla 30. března na Maltě. 
Přijatá deklarace podepsaná zástupci 13 států stanovuje 
nejen cíle, ale i harmonogram jejich implementace. 

Východiska pozice ČR 

Vláda ČR podporuje všechny aktivity, které povedou 
k ochraně mořských ekosystémů a udržení alespoň stávají-
cí populace mořských živočichů. Jako vnitrozemský stát ale 
k danému tématu aktivně nevystupovala. V otázce afric-
kého moru prasat vláda zdůraznila potřebu koordinované 
akce a důsledné výměny informací. Je třeba zajistit, aby 
se nákaza nerozšířila mimo současné oblasti a ocenila 
práci všech zapojených subjektů do snah o vymýcení ná-
kazy.  

Předpokládaný další vývoj 

Další zasedání Rady pro zemědělství a rybolov proběhne 
12. června. Hlavními projednávanými body by měly být 
informace Komise o situaci na komoditních trzích a otázky 
mezinárodního zemědělského obchodu.  

/J. Černohorský/ 
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Výsledky Rady pro vzdělávání, mládež, kulturu a sport > Rada 

V Bruselu se ve dnech 22. a 23. května 2017 uskuteč-
nilo zasedání Rady pro vzdělávání, mládež, kulturu a 
sport. Delegaci ČR vedli státní tajemník Jindřich Fryč, 
v částech mládež a vzdělávání, náměstkyně Petra 
Smolíková, v části kultura a audiovize, a zástupce stá-
lého představitele ČR při EU, Jaroslav Zajíček, v části 
sport. 

Klíčové body 

Rada začala částí Mládež, ve které Rada jednomyslně 
schválila návrh závěrů o roli práce s mládeží při podpoře 
rozvoje základních dovedností, návrh závěrů o strategic-
kých perspektivách pro evropskou spolupráci v oblasti 
mládeže po roce 2018 a návrh usnesení Rady o struktu-
rovaném dialogu a budoucím rozvoji dialogu s mladými 
lidmi. Politická diskuse ministrů se vedla na téma 
„Budování evropské budoucnosti – naslouchání mladým a 
jejich podpora“. Ministři ve svých vystoupeních poukázali 
na nutnost většího zapojování mladých lidí do strukturova-
ného dialogu o budoucnosti aktivit v oblasti mládeže s 
důrazem na zapojení i mladých ze znevýhodněného pro-
středí. Na závěr dopoledního bloku představilo Estonsko 
priority svého předsednictví. V průběhu oběda ministři 
diskutovali o 30. výročí programu Erasmus a jeho důleži-
tosti.  

V oblasti Vzdělávání Rada vzala na vědomí zprávu o 
pokroku k návrhu rozhodnutí o Europassu a přijala návrh 
doporučení Rady o evropském rámci kvalifikací. Politická 
diskuse ministrů byla vedena na téma „Dát studentům 
hlas“. Ministři v diskusi sdíleli a prezentovali příklady z 
národní praxe. Zdůraznili potřebu naslouchat mladým 
lidem a zapojit je do rozhodovacího procesu. V rámci 
bodu „Různé“ Komise informovala o aktivitách v průběhu 
30. výročí programu Erasmus a o přípravě summitu o 
vzdělávání. Komise dále informovala o zahájení veřejné 
konzultace s cílem získat informace pro návrh k doporuče-
ní Rady o podpoře sociálního začleňování a sdílených 
hodnot. Slovinsko informovalo o konání 2. světového kon-
gresu o otevřených výukových zdrojích. Závěrem Estonsko 
informovalo o pracovním programu svého předsednictví. 
Druhý den začala Rada částí Kultura a audiovize. Pro-
jednávala návrh směrnice o audiovizuálních mediálních 
službách. Po úvodním kolečku vystoupení ministrů se malt-
ské předsednictví věnovalo dalším bodům programu a 
paralelně organizovalo schůzky s jednotlivými delegace-
mi, aby bylo možné dosáhnout kompromisu. Po následném 
vypracování a úpravách kompromisního textu byl obecný 
přístup přijat na základě kvalifikované většiny. Rada ta-
ké jednomyslně schválila návrh závěrů o strategickém 
přístupu EU k mezinárodním kulturním vztahům a Komise 
uvítala ustavení příslušné skupiny přátel předsednictví. V 
bodu „Různé“ informovalo Německo o boji proti nelegál-
nímu obchodování s kulturními statky, Itálie navrhla usta-

novit program na podporu mobility mladých lidí z oblasti 
kultury v rámci Erasmus+ a Řecko a Rumunsko informovaly 
o svých Evropských hlavních městech kultury v roce 2021. 
Komise na žádost Španělska podala informaci o účinném 
a vyváženém systému vymáhání práva při porušování 
autorských práv v audiovizuálním a kulturním odvětví v 
komerčním měřítku. Na závěr představilo Estonsko priority 
svého předsednictví v oblasti kultury a audiovize. 
V části Sport Rada jednomyslně přijala návrh závěrů Ra-
dy o sportu jako platformě pro sociální inkluzi a návrh 
usnesení Rady o pracovním plánu EU pro sport na roky 
2017 - 2020. Politická diskuse ministrů byla vedena na 
téma „Role sportovních médií v posílení sociální inkluze“. 
Ministři v diskusi prezentovali příklady z národní praxe a 
mluvili o tom, jakým způsobem vnímají roli sportovních 
médií v sociální inkluzi obyvatelstva. Ministři se shodli, že 
sport je důležitým nástrojem sociální inkluze. Rada dále 
vzala na vědomí pracovní program estonského předsed-
nictví, zprávu Belgie o posledním zasedání světové anti-
dopingové agentury WADA a Francie představila kandi-
daturu Paříže na pořadatelství olympijských a paralym-
pijských her v roce 2024. Belgie informovala o postupu ve 
vyjednávání s Komisí o pryžových granulátech pro umělá 
sportovní hřiště a Komise informovala o aktivitách v rámci 
oslav 30. výročí od vzniku programu Erasmus+.  
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR vítá prohlubování spolupráce v oblastech vzdě-
lávání a mládeže. Vítá iniciativu Evropského sboru solida-
rity a doufá, že i s jejím přispěním se situace mladých lidí 
na trhu práce bude nadále zlepšovat. Sbor by dle vlády 
měl poskytnout účastníkům, jedinečnou příležitost a zkuše-
nost. Neměl by však být náhradou za řádné vzdělávání a 
zaměstnání.  
Vláda zdůrazňuje, že je nutné se nadále věnovat oblasti 
uznávání kvalifikací a podporovat Program Erasmus+. 
Ten považuje za jeden z největších úspěchů EU. Je proto 
nutné nadále jej podporovat, pokusit se ho administrativ-
ně zjednodušit a neohrozit jeho funkční a finanční stabilitu 
přílišnými změnami. 
V části audiovize delegace ČR hlasovala proti přijetí 
obecného přístupu u směrnice o audiovizuálních mediálních 
službách, protože kompromisní text nepovažovala za vy-
hovující. Namítala zejména 30% kvóty, neprovedení ana-
lýzy dopadu u nově zahrnutých segmentů služeb a poten-
cionální ohrožení principu země původu.  
Předpokládaný další vývoj 
Následující zasedání Rady pro vzdělávání, mládež, kultu-
ru a sport by mělo proběhnout 21. až 22. listopadu 2017 
v Bruselu.  

/J. Matera/ 

Výsledky Rady pro obecné záležitosti > Rada 

Dne 22. května 2017 proběhlo druhé zasedání Rady 
pro obecné záležitosti ve formátu dle článku 50 
Smlouvy o EU (SEU). Na programu jednání byla autori-
zace zahájení vyjednávání se Spojeným královstvím o 
podmínkách jeho vystoupení z EU, přijetí vyjednávací 
směrnice, zřízení ad hoc pracovní skupiny k článku 50 
SEU a přijetí návrhu pořadu jednání Evropské rady dle 
článku 50 SEU dne 22. nebo 23. června 2017.  Delegaci 
ČR vedl stálý představitel ČR při EU Martin Povejšil. 

Klíčové body  
Rada pro obecné záležitosti dle čl. 50 SEU ve formátu EU
-27 přijala rozhodnutí o zmocnění k zahájení jednání se 
Spojeným královstvím o dohodě o podmínkách jeho vy-
stoupení z Evropské unie. Součástí tohoto rozhodnutí je 
vyjednávací směrnice, která slouží jako detailní mandát 
Komisi pro první fázi vyjednávání o vystoupení. Její hlavní 
kapitoly se soustředí na práva občanů, finanční vyrovnání 
a zajištění právní kontinuity a jistoty. /Pokr. na s. 6/ 
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Rada rovněž schválila zřízení ad hoc pracovní skupiny 
k článku 50 SEU a návrh pořadu jednání Evropské rady 
dle článku 50 SEU dne 22. nebo 23. června. Text všech 
výše uvedených dokumentů byl projednán na pracovní 
úrovni a předběžně odsouhlasen, diskuse v rámci zasedá-
ní Rady tak proběhla pouze k vyjednávací směrnici, a to 
ve velmi obecném a konsensuálním duchu. 
Po samotném zasedání následoval neformální pracovní 
oběd vedoucích delegací s hlavním vyjednávačem EU pro 
brexit Michelem Barnierem. 

Východiska pozice ČR 

Vláda ČR souhlasila s textem předložených dokumentů, 
po zapracování připomínek členských států bylo dle ní 
dosaženo rozumného kompromisu a s přijetím jednotlivých 
návrhů proto souhlasila.  
Předpokládaný další vývoj 
Příští zasedání Rady pro obecné záležitosti dle článku 50 
SEU se uskuteční 20. června v Lucemburku.  

/K. Šustrová/ 

Výsledky Rady pro hospodářské a finanční záležitosti > Rada 

Dne 23. května 2017 se v Bruselu sešli ministři financí 
na jednání Rady pro hospodářské a finanční věci. Ra-
da se v legislativní části jednání zabývala zejména 
daňovými otázkami. V druhé části zasedání se disku-
tovala problematika evropského semestru, pohyb kapi-
tálu v EU a také závěry z dubnového jednání ministrů 
financí a guvernérů centrálních bank ve formátu G20. 
Jednání Rady předcházelo výroční zasedání Rady gu-
vernérů Evropské investiční banky. Delegaci České re-
publiky vedla zastupující náměstkyně ministra financí 
Milena Hrdinková. 
Klíčové body  
V zákonodárné části jednání dosáhli ministři financí obec-
ného přístup k návrhu směrnice Rady o mechanismech 
řešení sporů o dvojím zdanění. Cílem tohoto legislativní-
ho návrhu je stanovení postupů k dosažení efektivního 
řešení sporů týkajících se dvojího zdanění mezi členskými 
státy EU včetně zapojení arbitrážních orgánů. 
Následně ministři financí diskutovali o návrhu směrnice 
Rady o společném základu daně z příjmu právnických 
osob (CCTB). Důležitým aspektem debaty bylo nastavení 
rovnováhy mezi harmonizací pravidel pro výpočet zákla-
du daně a flexibilitou pro členské státy pro zohlednění 
specifik jednotlivých ekonomik. Debata o návrhu bude 
nadále pokračovat na technické úrovni. 
V nelegislativní části zasedání Rada v rámci provádění 
Evropského semestru přijala závěry o hloubkových pře-
zkumech národohospodářských nerovnovah a plnění do-

poručení jednotlivým zemím z roku 2016. U České repub-
liky nebylo zaznamenáno žádné riziko takovéto nerovno-
váhy. 
Ministři financí následně potvrdili plán odstraňování pře-
kážek přeshraničního pohybu kapitálu na základě 
zprávy Hospodářského a finančního výboru o pohybu 
kapitálu a volnosti plateb a zprávy Komise „Urychlení 
unie kapitálových trhů“. 
Na závěr ministři vyslechli zprávu z jednání G20 ve slože-
ní ministrů financí a guvernérů centrálních bank 20. dubna 
které se uskutečnilo na okraj jarního zasedání Mezinárod-
ního měnového fondu a Světové banky ve Washingtonu.  
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR dlouhodobě podporuje aktivity na úrovni EU 
směřující k omezení agresivního daňového plánování a 
daňovým unikům a tedy i cíle, které sleduje návrh CCTB. 
Vytvoření spravedlivého a robustního základu daně by 
posílilo odolnost systémů proti daňovým únikům, ale i cel-
kovou atraktivitu EU pro investory. Zároveň podpořila 
kompromisní návrh pro vytvoření mechanismu pro řešení 
sporů o dvojím zdanění. Z pohledu vlády je přitom důleži-
té, aby tyto spory o dvojím zdanění byly rovněž efektivně 
řešeny na mezinárodní úrovni. 
Předpokládaný další vývoj  
Další zasedání Rady pro hospodářské a finanční věci pro 
rozpočet se uskuteční v Lucemburku 16. června.  
/Ch. Kovaříková/ 

Agenda plen. zasedání Evr. parlamentu, 31. května – 1. června > Informace 

Digitální Evropa. Ve středeční části zasedání povedou 
poslanci dvě rozpravy na téma digitální agendy. Jejich 
předmětem budou nelegislativní návrhy s názvem 
„Digitalizace evropského průmyslu“ (stínovým zpravoda-
jem za frakci ECR je český poslanec Evžen Tošenovský, 
navrhovatelem stanoviska ve výboru TRAN za frakci ALDE 
pak Pavel Telička) a „Internetová konektivita pro růst, 
konkurenceschopnost a soudržnost: evropská gigabitová 
společnost a 5G“. Hlasování proběhne ve čtvrtek 1. červ-
na. 

Obchodní opatření pro Ukrajinu. Téhož dne se EP bude 
zabývat prostřednictvím rozpravy také otázkou zavedení 
dočasných autonomních obchodních opatření pro Ukrajinu, 
která doplňují obchodní koncese v rámci dohody o přidru-
žení. Hlasování proběhne následující den. 

Riziko zneužití médií v ČR. Ve čtvrtek EP povede roz-
pravu o riziku politického zneužívání sdělovacích pro-
středků v ČR, které bude zahrnovat prohlášení Komise. 

Přijetí usnesení EP se dle dostupných informací navzdory 
názvu nelegislativního postupu k tomuto bodu neočekává. 

Jednotný vzor víz. Ve stejném dni poslanci budou disku-
tovat o zprávě Výboru pro občanské svobody, spravedl-
nost a vnitřní věci o legislativním návrhu, kterým se mění 
nařízení Rady z roku 1995 stanovující jednotný vzor víz. 

Další agenda. K dalším významným bodům plenárního 
zasedání bude patřit středeční rozprava o boji proti anti-
semitismu, rozhodnutí přijaté o balíčku opatření v oblasti 
mobility, společná rozprava k víceletému rámci pro Agen-
turu Evropské unie pro základní práva na období 2018–
2022 , nebo čtvrteční hlasování o sazbách daně z přida-
né hodnoty uplatňované na knihy, noviny a časopisy 
v rámci postupu konzultace s EP.  

/O. Kaleta/ 



Týden v EU— 22. až 28. května 2017  7 

 

606. zasedání Výboru pro EU na pracovní úrovni > Informace 

Dne 23. května 2017 se konalo 606. zasedání Výboru 
pro EU na pracovní úrovni (PV-EU).  

Na úvod jednání zástupce Úřadu vlády informoval o prů-
běhu a výsledcích 220. zasedání Výboru pro EU na vlád-
ní úrovni dne 22. května 2017 a o přípravě 221. zase-
dání Výboru pro EU na vládní úrovni dne 31. května 
2017.  

Výbor následně schválil tři rámcové pozice - ke sdělení 
Komise „Ochrana migrujících dětí“ (Ministerstvo vnitra), k 
návrhu nařízení, které stanoví podmínky a postupy, jimiž 
může Komise požadovat po podnicích a sdruženích po-
skytnutí informací týkajících se vnitřního trhu a souvisejících 
oblastí (Ministerstvo průmyslu a obchodu) a k návrhu naří-
zení o zřízení Jednotné digitální brány pro poskytování 
informací, postupů, asistence a služeb pro řešení problé-
mů (Ministerstvo průmyslu a obchodu). Rámcová pozice k 
Doporučení pro doporučení Rady k Národnímu programu 
reforem České republiky 2017 a stanovisko Rady ke 
Konvergenčnímu programu České republiky 2017 byly 
pak na pracovní úrovni pouze projednány, přičemž jejich 
schválení je očekáváno na Výboru pro EU na vládní úrov-
ni 31. května 2017. 
V rámci části věnované mandátům byl na program zařa-
zen mandát na zasedání Rady pro konkurenceschopnost 
29. a 30. května, spadající do gesce resortů Ministerstva 
průmyslu a obchodu, Ministerstva školství, mládeže a tělo-
výchovy a Ministerstva dopravy. Zatímco mandáty při-
pravované ze strany Ministerstva průmyslu a obchodu a 
Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy byly pouze 
projednány, mandát připravený resortem dopravy byl 
Výborem schválen. 
V rámci aktuálních evropských otázek byly připomenuty 
tři kandidatury do institucí a agentur EU – kandidatura 
do druhého odvolacího senátu Úřadu EU pro duševní 
vlastnictví (EUIPO), kandidatura na pozici předsedy Pro-
gramové rady Evropské kosmické agentury (ASE) a také 
volba předsedy Výboru pro zaměstnanost (EMCO) Ev-
ropského parlamentu. Výbor vzal na vědomí pravidelné 

materiály týkající se nabídky volných míst sekondovaných 
národních expertů (SNE) v jednotlivých generálních ředi-
telstvích Komise a aktuální agendy Evropského parlamen-
tu. Následovala obsáhlá část věnující se aktuálním otáz-
kám vstoupení Spojeného království z EU, v rámci níž bylo 
informováno mj. o projednání návrhu dokumentu, kterým 
se stanoví postup a kritéria pro rozhodování o přemístění 
Evropské bankovní agentury (EBA), přičemž na nové sídlo 
této agentury kandiduje rovněž ČR, resp. Praha. Byla ta-
ké podána zpráva o průběhu a výsledcích zasedání Rady 
pro obecné záležitosti dle čl. 50 dne 22. května. 
Z proběhnuvších Rad podal dále zástupce Ministerstva 
vnitra zprávu o průběhu a výsledcích zasedání Rady pro 
spravedlnost a vnitřní věci 18. května, zástupce Minister-
stva obrany podal zprávu o průběhu a výsledcích zase-
dání Rady pro zahraniční věci ve formátu ministrů obrany 
18. května, zástupce Ministerstva průmyslu a obchodu 
poté referoval o průběhu a výsledcích neformálního zase-
dání Rady pro dopravu, telekomunikace a energetiku 18. 
a 19. května, zástupce Ministerstva zahraničí podal zprá-
vu o průběhu a výsledcích zasedání Rady pro zahraniční 
věci ve formátů ministrů pro rozvoj 19. května, Minister-
stvo školství, mládeže a tělovýchovy spolu s Ministerstvem 
kultury předaly zprávu o průběhu a výsledcích zasedání 
Rady pro vzdělání, mládež, kulturu a sport 22. a 23. 
května a konečně zástupce Ministerstva financí referoval 
o průběhu a výsledcích zasedání Rady pro hospodářské a 
finanční věci 23. května. 
Přehled byl doplněn rovněž o pravidelný materiál týkající 
se přehledu návštěv představitelů českých státních orgánů 
v Bruselu za uplynulý týden. V bodech „Různé“ pak před-
sedající připomněl zasedání Pracovního týmu Rady hospo-
dářské a sociální dohody pro EU 25. května. 
Na závěr byly schváleny instrukce pro jednání Výbo-
ru Coreper I a Coreper II (oba 24. května 2017).  
/E. Drnovská/ 
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Rámcové pozice schválené v 21. týdnu > Informace 

Rámcová pozice ke sdělení Evropské komise Evropskému 
parlamentu a Radě – Ochrana migrujících dětí 
(vypracovalo Ministerstvo vnitra) 

Rámcová pozice k návrhu nařízení, které stanoví podmín-
ky a postupy, kterými může Komise požadovat po podni-
cích a sdruženích poskytnutí informací týkajících se 

vnitřního trhu a souvisejících oblastí (vypracovalo Minis-
terstvo průmyslu a obchodu) 
Rámcová pozice k návrhu nařízení o zřízení Jednotné di-
gitální brány pro poskytování informací, postupů, asisten-
ce a služeb pro řešení problémů vypracovalo Ministerstvo 
průmyslu a obchodu) 


